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V Libštátě to žije 
OZVĚNY FRANCIE / EVANGELICKÝ KOSTEL V LIBŠTÁTĚ / PÁTEK 11. SRPNA / FOTO PAN VOJTĚCH JAŠEK 

Zahajovací koncert 21. ročníku kulturního festivalu Libštátské pozdní léto 2023 (a také podzim). Středověký anonym a 

libozvučné skladby F. A. D. Philidora, F. J. Nadermana, J. Ch. Naudota, A. Hasselmanse, C. Francka, B. Andrése a G. Fauré 
hráli: Jana Vávrová (fagot, zobcové flétny), Anežka Chmelařová (zobcové flétny), Monika Chmelařová (klavír), Karolína 
Matysová (zobcové flétny, harfa). Posluchačsky atraktivní program provedl návštěvníky tvorbou francouzských autorů 
od renesance do 1. pol. 20. století. Zahajovací koncert navštívilo 77 spokojených návštěvníků. 

 
 

FOTBAL LIBŠTÁT-STRUŽINEC/LOMNICE N. POP. B 4-0 (2-0) / SOBOTA 19. SRPNA 2023 / FOTO P. L. FEJFAR 

 

STOPY FOLKLÓRU V BAROKNÍ HUDBĚ / LUTERSKÝ KOSTEL NA HOŘENÍM KONCI V LIBŠTÁTĚ  
PÁTEK 25. SRPNA 2023 / FOTO PAN STANISLAV MÁRYNKA 

Ojedinělý a přitažlivý koncert s perlami skotské, irské, anglické, velšské, maďarské, slovenské či moravské barokní 
tvorby ovlivněné lidovou hudbou. Účinkovali: Jiří Sycha (barokní housle) a Filip Dvořák (cembalo). 
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V Libštátě to žije 
SPÁLOVSKÉ BABÍ LÉTO / EVANGELICKÁ KAPLE NA SPÁLOVĚ / SOBOTA 2. ZÁŘÍ 2023  

FOTO PANÍ MUDR. EVA VEBEROVÁ 
Jednodenní výstava ve spálovské kapli, modlitebně, kterou vlastní a spravuje libštátský evangelický farní sbor, byla 

celá věnována dílu Michaila Ščigola (1945–2022), velkého přítele Vladimíra Komárka. Po vernisáži vystoupil Jiří 
Dědeček, písničkář, básník, překladatel, spisovatel a předseda Českého centra Mezinárodního PEN klubu. Potěšil nejen 
hudbou, ale i jemným humorem. Velmi krásná návštěva 40 lidí. 

 

COUNTRY VEČER A DLOUHÁ NOC – MALINA BROTHERS / RANČ U JEZEVČÍKA LIBŠTÁT,  
VEDLE VLAKOVÉ ZASTÁVKY / SOBOTA 2. ZÁŘÍ 2023/ FOTO PAN STANISLAV MÁRYNKA 

Bratři Malinové, banjista Luboš (Druhá tráva), kytarista Pavel a houslista Josef, přizvali ke spolupráci kontrabasistu 
Pavla Peroutku. Účinkovali v USA, hráli s P. Bobkem, Spirituál kvintetem, Charliem McCoyem a Kateřinou García. 
Kapela má nezaměnitelný zvuk. Od 18 hodin vystoupila skupina Náhoda z blízké Pecky. Nechyběly skvělé bramboráky 
pana D. Bodnára a další chutné občerstvení. A převeliká návštěvnost 409 spokojených posluchačů. 

 

FOTBAL LIBŠTÁT-VYSOKÉ 4-1 (1-1) / NEDĚLE 3. ZÁŘÍ 2023 / FOTO PAN LUBOMÍR FEJFAR 
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Informace z radnice 
VÁŽENÍ A MILÍ SPOLUOBČANÉ, SOUSEDÉ, RODÁCI A PŘÁTELÉ LIBŠTÁTU, 

Před rokem nám v Libštátě v září gradovaly velkolepé a krásné oslavy 700 let od první písemné zmínky o Libštátě. 
V roce 2025, tedy již za necelý rok a půl, si budeme v Libštátě připomínat další výročí 500 let od udělení statusu 
městečka pro náš Libštát. Přípravy tak již začínají nabírat na obrátkách. Budeme velmi rádi za jakékoliv Vaše podněty, 
náměty, nápady, které by plánované oslavy výročí obohatily tak, abychom si je všichni užili, když už nám je tedy z hůry 
umožněno, že žijeme v době a čase, kdy se nám to prolíná s našimi životy. 

VÝZVA NA ODSTRANĚNÍ PEVNÝCH PŘEKÁŽEK NA POZEMNÍCH KOMUNIKACÍCH A ÚDRŽBU ZELENĚ 
V poslední době u nás v Libštátě 

přibývají místa, kde u komunikací 
vlastníci přilehlých nemovitostí bez 
povolení umisťují nástrahy v podobě 
větších kamenů, různých sloupků, 
tyčí a dalších překážek.  

Pravděpodobně se snaží zamezit 
parkování vozidel v blízkosti oplocení, 
ochránit trávník, o který pečují aj.  

Občané, kteří výše citované 
nástrahy umístili před svůj dům, 
zahradu, pozemek či chatu, si však 
neuvědomují, že tyto předměty 
mohou představovat vážná 
nebezpečí, převážně v nočních 
hodinách, pro chodce, cyklisty, děti, 
ale i vozidla. Navíc uvedené nástrahy 
komplikují převážně zimní údržbu. 

Nicméně se také jedná o pevné 
překážky, které lze umístit na 
pozemní komunikaci pouze na 
základě povolení silničního správního 
úřadu vydaného po projednání s 
vlastníkem dotčené pozemní 
komunikace a se souhlasem Policie 
České republiky. Povolení lze vydat 
pouze za předpokladu, že nebude 
ohrožena bezpečnost a plynulost 
silničního provozu a že žadatel o 
vydání povolení zajistí na svůj náklad 
všechna potřebná opatření. 

Zákon č. 13/1997 Sb., o 
pozemních komunikacích přesně 
vyjmenovává, co může být umístěno 
na vozovkách, krajnicích a 
v pomocném silničním pozemku. 
Jsou to především dopravní značky a 
zařízení, ostatní předměty tvoří 
pevnou překážku. Pevné překážky 
lze umístit na pozemní komunikaci 
pouze na základě povolení silničního 
správního úřadu, po projednání 
s vlastníkem komunikace a 
s dopravním inspektorátem Policie 
ČR. Povolení k umístění pevné 

překážky může silniční správní úřad 
vydat pouze za předpokladu, že 
vlastník komunikace i dopravní 
inspektorát vydá souhlas k umístění a 
nebude ohrožena bezpečnost a 
plynulost silničního provozu. 
Citace ze zákona č. 13/1997 Sb., zákon 
o pozemních komunikací, § 29 Pevná 
překážka: 
(1) Na vozovkách, dopravních ostrůvcích 
a krajnicích dálnice, silnice a místní 
komunikace mohou být umístěny pouze 
dopravní značky a zařízení2) kromě zábradlí, 
zrcadel a hlásek; ostatní předměty tvoří 
pevnou překážku. 
(2) Pevnou překážku lze umístit na pozemní 
komunikaci pouze na základě povolení 
silničního správního úřadu vydaného 
po projednání s vlastníkem dotčené pozemní 
komunikace a se souhlasem Ministerstva 
vnitra, jde-li o dálnici, v ostatních případech 
se souhlasem Policie České republiky. 
Povolení lze vydat pouze za předpokladu, 
že nebude ohrožena bezpečnost a plynulost 
silničního provozu a že žadatel o vydání 
povolení zajistí na svůj náklad všechna 
potřebná opatření. 
(3) Pevné překážky, na jejichž umístění 
nebylo vydáno povolení, jsou jejich vlastníci 
povinni odstranit na svůj náklad ve lhůtě 
stanovené silničním správním úřadem. 
Po marném uplynutí stanovené lhůty je 
vlastník, popřípadě správce dálnice, silnice 
nebo místní komunikace oprávněn odstranit 
pevnou překážku na náklady jejího vlastníka. 

Občané, kteří si vysázeli v blízkosti 
komunikace, i když na svém 
pozemku, stromy, živé ploty či jiné 
dřeviny, jsou povinni tuto zeleň 
udržovat tak, aby nezasahovala do 
hlavního dopravního prostoru. Hlavní 
dopravní prostor je část dopravního 
prostoru vymezená u místních 
komunikací výškou 4 m a šířkou mezi 
obrubníky, rozšířenou na každé 
straně o 0,50 m (tzv. bezpečnostní 
odstup). Do této části hlavního 
dopravního prostoru se nesmí nic 
umisťovat ani do něho nesmí 
zasahovat žádná zařízení ani 

překážky s výjimkou 
nadobrubníkových svodidel. To platí i 
pro přístřešky od vstupních branek, 
přístřešky pro nádoby na komunální 
odpad či přístřešky od parkovacích 
míst, které by přesahovaly 
ze soukromého pozemku do hlavního 
dopravního prostoru, jelikož nákladní 
vozidla jedoucí těsně u obrubníku, by 
mohla zachytit postranními zrcátky za 
přístřešky a způsobit si škodu na 
vozidle i na přístřešku. 
Citace ze zákona č. 13/1997 Sb., zákon 
o pozemních komunikacích, § 15 Silniční 
vegetace: 
(1) Silniční vegetace na silničních 
pomocných pozemcích a na jiných vhodných 
pozemcích tvořících součást dálnice, silnice 
nebo místní komunikace nesmí ohrožovat 
bezpečnost užití pozemní komunikace nebo 
neúměrně ztěžovat použití těchto pozemků k 
účelům údržby těchto komunikací nebo 
neúměrně ztěžovat obhospodařování 
sousedních pozemků. 
(2) Na návrh Policie České republiky nebo po 
projednání s ní nebo na návrh silničního 
správního úřadu nebo po projednání s ním je 
vlastník, popřípadě správce dálnice, silnice a 
místní komunikace oprávněn v souladu se 
zvláštními předpisy3) kácet dřeviny na 
silničních pozemcích. 

Žádáme občany, kteří mají na 
silničních pozemcích umístěné 
jakékoliv pevné překážky, nebo jim 
přesahují ze soukromého pozemku 
větve či přístřešky na silniční 
pozemek, aby si je odstranili. 
V případě, kdy silniční správní úřad 
dostane podnět k řešení pevných 
překážek v provozu, hrozí tomu, kdo 
je tam umístil, pokuta podle § 42a 
zákona č. 13/1997 Sb., o pozemních 
komunikacích do výše 300 tisíc 
korun. 
Městys Libštát, jako silniční 
správní úřad stanovil termín na 
odstranění překážek do 31. října 
2023. Velmi pěkně děkujeme.
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Informace z radnice 
PŘIJÍMÁME POSLEDNÍ OBJEDNÁVKY NA PALIVOVÉ DŘEVO V TOMTO ROCE  

Pokud máte zájem o štípané palivové dřevo, nebo kulatinu v délce 4 metry, tak případnou objednávku prosím 
neodkládejte, máte čas do konce září. Poté objednávky zastavíme. Aktuální cena za palivové dřevo štípané je v délce 
polen 20-30 cm 1400 Kč včetně DPH/ 1 prostorový metr sypaný a v délce polen 31-50 cm 1300 Kč, včetně DPH / 1 
prostorový metr volně sypaný. Dostupnost kulatiny je nutné ověřit u lesního správce, cena je 1 150 Kč / m3. 

ZPEVNĚNÁ PLOCHA U LÁVKY U FOTBALOVÉHO HŘIŠTĚ 
Plánovaná a velmi nutná oprava 

zpevněné plochy u lávky přes Olešku 
u fotbalového hřiště a opravy opěrné 
zdi lávky jsou zdárně za námi. Velmi 
pěkně děkuji všem, kdo se na této 
rekonstrukci či opravě podíleli: 
chlapům z naší technické skupiny - 
panu Jaroslavu Fejfarovi a panu Petru 
Havlíčkovi, panu Pavlu Janatovi st. 
(zedník) a firmě František Maryško a 
Jaromír Šafář - zemní práce, která 
provedla přípravné a výkopové práce 
formou sponzorského daru, tedy 
zdarma. 

 
KIOSEK NA KOUPALIŠTI, KOUPALIŠTĚ A RESTAURACE V KD 

Letní sezóna 2023 na koupališti nám končí. Velmi pěkně tak, jako každý rok, 
děkuji panu Karlu Jiřičkovi za skvělou péči o čistotu vody a celkovou údržbu 
našeho koupaliště. Provoz kiosku na koupališti plánujeme ukončit v průběhu 
měsíce září, poté otevřeme restauraci v KD. Velmi pěkně děkuji našemu 
personálu a brigádníkům, že letní provoz na kiosku opět zvládli. 

 
 
 
 
 
 
 
 

VÝZVA OBČANŮM K ZAPLACENÍ MÍSTNÍHO POPLATKU ZA ODPADY A PSY!!! 
Velmi pěkně prosíme a upozorňujeme občany, kteří stále nemají zaplacený místní poplatek za odpady a psy, aby 

tak učinili neprodleně! 

ROZLOUČILI JSME SE 

V pondělí 31. července 2023, odešel ve věku 32 let cestovatel pan Jakub Šeps, se kterým se konalo poslední 

rozloučení v pátek 1. září v zámeckém parku v Jičíně. 

V úterý 22. srpna 2023 v ranních hodinách zemřel ve věku 64 let pan Luboš Jiřiček, se kterým jsme se naposledy 

rozloučili v pátek 1. září ve smuteční síni krematoria v Semilech.  

V neděli 3. září 2023 ve věku nedožitých 67 let zemřel po krátké nemoci pan Luboš Čech, se kterým se pozůstalí 

rozloučili v úzkém kruhu rodiny. 

Čest památce těmto libštátským pánům, kdo jste je znali, věnujte jim tichou vzpomínku . 

LIBŠTÁTŠTÍ JUBILANTÉ 
V měsíci září slaví své životní jubileum 

paní Jaroslava Špinková. 

Srdečně blahopřejeme! 
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Informace z radnice 
SCHVÁLENÉ DOTACE Z LIBERECKÉHO KRAJE V ROCE 2023 

Máme velikou radost - zastupitelstvo Libereckého kraje rozhodlo o poskytnutí účelové dotace z dotačního fondu 
Libereckého kraje, Program č. 2.1 - Program obnovy venkova na náš podaný projekt s názvem „Veřejný park u 
historického barokního mostu sv. Jána“, a to ve výši 300 000,- Kč. S realizací tohoto parku počítáme na podzim tohoto 
roku, kompletně ho dokončíme v příštím roce. 

Dále jsme z dotačního fondu Libereckého kraje, oblasti podpory č.1 Požární ochrany a prevence kriminality, obdrželi 
částku ve výši 35 434,80 Kč (60 % dotace) na nákup ochranných prostředků (2x vícevrstvý zásahový oblek, 2x 
zásahová obuv, 2x zásahové rukavice, 2x ochranná kukla. Dále částku ve výši 50 000 Kč (50 % dotace) na rekonstrukci 
sprch, dále také částku ve výši 18 900 Kč (60 % dotace) na upgrade, revize a opravy 2 ks dýchacích přístrojů a jako 
poslední částku 81 737 Kč (60 % dotace) na nákup termokamery s příslušenstvím a vysoušeče obleků. 

A také jsme z Libereckého kraje obdrželi finanční příspěvky ve výši 101 570 Kč na následnou péči o výsadbu lesního 
porostu a ukládání klestu na hromady a valy. Dále částku ve výši 198 320 Kč na umělou obnovu sadbou první, zřizování 
oplocenek a ukládání klestu na hromadu a valy. 

Velmi pěkně tímto děkuji za skvělou spolupráci při vytvoření potřebných žádostí a příloh panu Ing. Vítězslavu Křížovi, 
veliteli jednotky SDH a panu Miroslavu Hlouškovi, radnímu a správci obecních lesů. 

LIBŠTÁTSKÝ ZPRAVODAJ | PŘED 25 LETY | SRPEN-ZÁŘÍ 1998 
Je přílohou na webových stránkách městyse Libštát a na Facebooku. S ohledem na některé velice zajímavé články, 

které je dobré připomenout, jsem se rozhodl zveřejnit tyto top články přímo do aktuálního čísla zpravodaje.  
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Informace z radnice 

 

FOTOGRAFIE NA TITULNÍ STRANĚ 
Původně měla být na titulní straně fotografie nové lavičky, jenomže pak pan Lukáš Fiedler, kterému tímto velmi 

pěkně děkuji, vyfotografoval, to co vyfotografoval, a lavička musela jít bohužel stranou. No uznejte není to nádhera, 
dominantní kostel svatého Jiří, se třemi kulturními památkami na jedné úžasné fotografii. 

LAVIČKA 
Z této nové krásné, možná nejvýše osazené libštátské lavičky, kterou vlastnoručně vyrobil velice šikovný pan 

Jaroslav Pechánek, kterému tímto velmi pěkně děkuji, je v této chvíli překrásný výhled na fůru hnoje, za kterou se 
skrývá náš Libštát. Tato nová lavička má své kouzlo, stejně tak, jako ho měla ta již dosloužilá. Nevěříte, tak se běžte 
krásnou procházkou přesvědčit, že nevíte kam? Ale no tak … 

 
V úctě k Vám Váš Pavel Janata | starosta 
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Aktivní registrovaní a neregistrovaní sportovci našeho Libštátu  

NICOL HRADECKÁ, ELEN FARSKÁ, TADEÁŠ KAZDA A LUCKA KAZDOVÁ, 
LIBŠTÁTŠTÍ STŘELCI KULOVÝCH ZBRANÍ  

Opět neskutečné úspěchy našich libštátských střelců z kulových zbraní. 
 V sobotu 26. srpna se v Kroměříži konalo finálové kolo FOMEI CUP 2023, ve 

kterém obsadila Nicola Hradecká 1. místo v kategorii Juniorek (nástřel 395 ze 400 
možných) a Elen Farská 2. místo v kategorii dorostenek. Slečna Nicol Hradecká se 
stala celkovou vítězkou FOMEI CUP v kategorii juniorek a slečna Elen Farská byla 
v celkovém umístění v kategorii dorostenek třetí. 

Tadeáš Kazda obsadil v sobotu 12. srpna krásné druhé místo v malorážce od 40 
do 95 metrů a jeho maminka paní Lucie Kazdová se na 50 metrů, na běžící terč, stala 
mistryní ČR. 

 
 
 
Tak a je to tady !!  
ČESKOMORAVSKÁ MYSLIVECKÁ JEDNOTA 

z.s. OMS Opava Myslivecký spolek Hradisko 
Hlavnice pořádala dne 9. října CELOSTÁTNÍ 
PŘEBOR ČMMJ IV. kolo Běžící kňour 2023 - 
Pohár ČMMJ ve střelbě z kulovnice. V kategorii 
mužů zvítězil a mistrem republiky se stal Tadeáš 
Kazda, kterému tímto velice gratulujeme k tomuto 
velikému úspěchu, který ho kvalifikoval i na 
evropské závody. (Popis disciplíny běžící kňour: 
Střelec střílí kulovou zbraní na pohyblivý terč 
kňoura v průseku 10 m a vzdálenosti 50 m. Zbraň 
drží střelec v loveckém postoji a ihned po zavolání 
může zalícit (nahodit) zbraň. Střídá se běh zprava 
doleva a zleva doprava. V položce se začíná 
terčem zprava do leva, následně pak z leva 
doprava, aby byl dosažen shodný počet pravých i 
levých běhů terče. V jedné položce se odstřílí 
celkem deset výstřelů) 

Velká gratulace všem libštátským střelcům za 
skvělou reprezentaci Libštátu a skvělé výsledky, 
sta  
 
 
 

 
 
 



   strana č. 10 

Aktivní registrovaní a neregistrovaní sportovci našeho Libštátu  

PAVEL A JIŘÍ JANATA, LIBŠTÁTŠTÍ BĚŽCI 
Milí kamarádi a přátelé, splnil jsem si svůj další vysněný 

cíl. Můj tatínek běžel prestižní zimní "Jizerskou 50" na 
běžkách a sněhu celkem desetkrát, je to borec. Konečně 
jsem měl tedy možnost zažít to, o čem jsem jen slýchával a 
taťku za to obdivoval. Tak tedy můj nejdelší (zatím), 
nejtěžší (zatím) a určitě nejhezčí (zatím) běžecký závod 
"Jizerskou 50" (ultramaraton v délce 50 km s převýšením 
841 metrů v čase 4:24:54), jsem si tedy opravdu užil se 
vším všudy. Věřím, že si jí třeba někdy zaběhnou i mí 
synové. Ten mladší Jiřík si v rámci těchto překrásných 
závodů, zaběhl na trase 1 km (v čase 3:03) pro krásné třetí 
místo, Pavel Janata 
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Historie a současnost 
DŮM ČP. 56 

Grunt kupuje od Tobiáše Kozla Krištof Lux v roce 1640. Potomek Jan Kodym v roce 1719 opustil víru Katolickou, a 
svévolně odešel se ženou i dětmi do Slezska, statek zanechal prázdný. V roce 1915 proběhla kolaudace přestavby. Při 
sčítání roku 1910 je zde zapsána jedna rodina – 9 osob, v roce 1921 je zde zapsáno 9 rodin – 35 osob. Bydlel zde 
zednický mistr Jan Jiřiček. V roce 1936 koupil dům Stanislav a Růžena Jiřičkovi. V roce 1955 bylo zestátněno dle 
rozsudku Státního soudu v Praze. Stodolu a chlévy používalo zemědělské družstvo. V roce 1990 jim bylo vše vráceno a 
hospodaří zde jejich vnuk Jan Rosenberg, chová býky a koně. Spolumajitelkou je matka Eliška. V roce 2016 již koně 
nemá. 

 

Všem vášnivým zahrádkářům 
Určitě máte skvělou zahradu plnou lahodných plodů, které jste s láskou a péčí vypěstovali.  

Co kdybyste tuto vaši radost a hojnost mohli sdílet s ostatními? Pojďte s námi podpořit nápad samoprodeje „Od 
sousedů ze dvora“ v našem Bufetu u Medvěda. Máme pro vás připravený koutek, kde můžete nabídnout k prodeji 
přebytečné poklady z vašich zahrádek. Stačí třeba po kile napytlíkovat rajčata, papriky, cibuli, nebo připravit svazečky 
bylinek, pobrat cukety a dýně, sušené houby, med… co vás jen napadne. Pak už si jen určíte cenu za kilo či kus a 
všechno to k nám donesete. My vaši úrodu vystavíme, opatříme kasičkou a společně tak dáme šanci vašim plodům 
dostat se do rukou těch, kteří je určitě ocení. Vaše zahrada se tak stane zdrojem nejen pro vaši rodinu, ale také pro 
všechny kolem vás a zároveň si za utržené peníze můžete pořídit třeba semínka na novou sezónu.  

Tak co říkáte, jdete s námi do toho? Klidně i zavolejte. 
Vaše banda z Bufetu u Medvěda 

723 445 172 
 

Jo, a náš aktuální jídelníček najdete na webových stránkách www.bufetumedveda.cz. 

http://www.bufetumedveda.cz/
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Policie ČR 
POLICIE ČR VARUJE PŘED PŘIBÝVAJÍCÍMI PODVODY A KRÁDEŽEMI V OBLASTI IT KRIMINALITY 

Přesto, že opakovaně apelujeme na občany, aby byli obezřetní a nenaletěli podvodníkům v kyber prostoru, tak každý 
den evidujeme nové případy v oblasti IT kriminality. V prvním pololetí letošního roku jsme zaregistrovali v Libereckém 
kraji již 457 skutků kyberkriminality se škodou přes 43 milionů korun.  

Stálice mezi podvody páchanými v internetovém prostředí jsou případy: 
podvodné internetové inzerce 
reverzní podvody (kupující okrade prodávajícího) 
podvodné nabídky investic do kryptoměn 
falešný bankéř, který chce ochránit váš napadený bankovní účet 
falešný finanční poradce 
falešný lékař, voják, kráska apod. 
podvodné seznamovací servery 
podvodné nabídky prodeje domácích zvířat (s předchozí úhradou za transport, zvěrolékaře apod.)  
Množí se případy podvodných nabídek investic finančních prostředků do akcií významných společností (např. ČEZ). 

Podvodník umístí na internet reklamu, která slibuje zaručené zisky, ve skutečnosti je jeho cílem pouze získat vzdálený 
přístup do vašeho počítače a odcizit vaše peníze.  

• Pamatujte! Před podvodníky se může chránit každý sám:  

• Mějte silná hesla s dvoufázovým ověřením. 

• Používejte antivirovým program nejen na PC, ale i v mobilu. 

• Nesdílejte svůj uživatelský účet s dalšími lidmi. 

• V případě, že vás někdo telefonicky kontaktuje ohledně ohrožení vašeho účtu, obraťte se osobně na svoji 
banku 

• Nepovolujte nikomu vzdálený přístup do svých zařízení. 

• Při prodeji nezadávejte údaje platební karty, pouze uvádějte číslo účtu.  

• Pokud možno neposílejte platbu za zboží předem. 

• Neinstalujte si aplikace z neznámých zdrojů. 

• Než kliknete na odkaz, ověřujte pravost internetových stránek  

• Nepřeposílejte bezpečnostní/autorizační kódy z SMS zpráv. 

• Buďte obezřetní a nenechte se okrádat od podvodníků v digitálním prostředí! 
Pokud se stanete obětí podvodu nebo se Vás jen pokouší někdo podvést, tak bezprostředně kontaktujte Policii ČR 

prostřednictvím bezplatné linky 158 nebo kteroukoliv policejní služebnu.  

„To je naše obec“ – citace knihy 
SKUTEČNOU CESTOU DO SVĚTA BYLA ŽELEZNICE 

Koncese na stavbu trati 
Pardubice-Liberec byla vydána 
15.6.1856 akc. společnosti s názvem 
C.k. Priv.Jihoseveroněmecká 
spojovací dráha, po dlouholetém 
úsilí Liberecka o získání železnice. 
Tato železnice otevřela modernější 
dopravní cestu celému 
severovýchodu Čech. Stavba trati v 
převážně hornatém kraji byla za 
tehdejších technických prostředků 
odvážný čin. Trasa trati, jak ji známe 
dnes, byla stanovena na základě 
rozhodnutí vys. vojenských úřadů ve 
Vídni. Než se zahryzly do země 
první krompáče, byla stanovena 
pochozí komise.V Pardubicích se 
sešla 25.8.1856 a už 20.9.1856 

jednala v Libštátě. Jednání v býv. 
výsadním hostinci čp.9 bylo bouřlivé.  

Už se vědělo, že stanice je 
projektována v katastru 
košťálovském. Toho dne přijeli za 
komisí do Libštátu zástupci města 
Lomnice továrník Vincenc Mastný a 
starosta města Vincenc Šlechta a 
rozčilovali se, proč není železnice 
vedena co nejblíže jejich města. 
Uváděli pro to četné důkazy, jako 
např. to, že polovina nedávno 
zřízené silnice z Lomnice do Libštátu 
se stane nepotřebnou, když bude 
nádraží až u Košťálova, že 
tkalcovský průmysl zakrní, když 
nebude možný dovoz uhlí po dráze 
až do Lomnice atd. To hlavní však 

komisi neřekli: Že totiž továrník 
Mastný na základě nějakých 
informací o dráze, která prý povede 
přes město, si postavil v Lomnici 
velkou tkalcovnu a nyní se nechtěl 
spokojit s tím, že vytyčují trať úplně 
mimo město. Nic nebyly platny 
všechny argumenty. Podnikatelé 
prohlásili, že z technických důvodů 
nelze trať jinak vést, jen to jim slíbili, 
že bude postavena z Libštátu k 
nádraží silnice, čímž získá výhodné 
spojení jak Lomnice tak Jilemnice. O 
Libštátě a Košťálovu bylo pak znovu 
jednáno 22.9.1856 a proto s 
definitivním rozhodnutím podepsán 
ve mlýně na Blaživkách. Nádraží v 
Košťálově dostalo název Libštát jako 
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„To je naše obec“ – citace knihy 
odškodné, že nebylo postaveno 
blíže obce. Protokol podepsal za 
Libštát starosta Alois Rieger. V 
Košťálově byl v té době rychtářem 
Adam Tůma, který se stavbě nádraží 
nebránil a tak nevědomky přispěl k 
rozvoji obce. Tím se vyvrací 
tradovaná domněnka, že nádraží v 
Libštátě mělo být postaveno na 
pozemcích zámostního Janaty, že 
však tehdejší rozhodující činitelé v 
Libštátě se bránili zřízení stanice z 
důvodů vojenských, aby totiž v 
případě války neměli v obci vojsko, 
které by obec musela ubytovat, 
stravovat a po jeho odchodu se 
starat o "malé vojáčky". Je to tradiční 
tvrzení, že obce se stavěly k stavbě 
prvních železnic úplně pasívně nebo 
že dokonce usilovali o to, aby 
železnice šla mimo jejich obvod. 
Protokoly pochozích komisí i v 
našem případě obsahují často 
naopak prohlášení, v nichž se 
důrazně žádá, aby dráha vedla co 
nejblíže jejich obce. O poloze 
nádraží však rozhodovala hlediska 
jiná a nebyla to vždy jen hlediska 
technické účelnosti, ale i 
ziskuchtivost kapitalistických 
podnikatelů a zájmy vídeňské vládní 
byrokracie. 

Stavba železnice pokračovala 
neobyčejně rychle bez buldozerů, 
bagrů, nákladních aut, pouze 
lopatami, krompáči, koňskými potahy 
a kárami. Libštátská stanice byla 
jednou ze 14 hlavních stanic a byla 
zařazena do III. třídy právě jako 
Stará Paka a Semily. Tisíce lidí 
našlo práci při stavbě této dráhy, 
avšak práci špatně placenou. Mzdy 
nebyly nijak pevně stanoveny a v 
každém kraji byly jiné. Tak u nás se 
platilo 30 až 36 kr. denně, na 
železnobrodsku 60 kr. a nejméně na 
Liberecku. Není divu, že právě tam 
došlo k mzdovému konfliktu. V 
Libštátě byla při stavbě dráhy 
rozbourána stavení čp.105, 108, 
113, 114, 115, 132 a 133. 

Po dokončení stavby dráhy projel 
do Turnova dne 21.10.1858 první 
vlak s úřední komisí. Lokomotiva 
měla název Semily. První jízda měla 
slavnostní ráz. Strojvedoucí na 
lokomotivě / parovozu / měl bílé 
rukavice a cylindr, vlakvedoucí šavli 
po boku. Vlak byl dekorován, 
nádraží vyzdobena a na nástupišti 
hudba. Vlastní zahájení dopravy se 
stalo l. prosince 1858 a nebylo ani 
trochu okázalé. Německá správa 
dráhy se totiž obávala, aby v ryze 
českém kraji nedostala slavnost 
zcela český ráz. Celá trať až do 
Liberce byla otevřena l.května 1859. 
Mezi Pardubicemi a Libercem 
projížděly od toho dne tři dvojice 
vlaků. Z konkurenčních důvodů, tj. 
aby byli získáni cestující z 
dostavníků, počítala se zpáteční 
jízdenka o polovinu levněji než 
dostavníkem. Osobní vozy měly tři 
třídy., byly tmavozeleně natřeny a 
měly lepší vybavení než jiné 
rakouské dráhy. Jízdenka z Libštátu 
do Semil stála pro třetí třídu 18 
kr.,pro 2 tř.27 kr.,pro l. tř. 36 kr.Do 
Paky byly sazby jako do Semil. Do 
Liberce se platilo za jízdenku 3. třídy 
l,62 zl., 2 tř. 2.43 zl. a 3,24 zl. v l 
třídě. Jízda do Semil trvala18 minut, 
do Paky 21 minut a do Liberce 
2.hod.50 minut. Hlavním zdrojem 
příjmů byla doprava nákladní a v ní 
byla nejsilnější položkou doprava 
uhlí. 

Kromě nádražních budov byl na 
celé trati velký počet strážních 
domků, které dnes slouží za obytné 
domky železničních zaměstnanců. 
Tento značný počet strážních domků 
souvisel s tím, že se až do roku 
1875 používalo optických návěstí, 
které musely být viditelné od 
jednoho domku k druhému. Proto 
byly domky postaveny i na uměle 
navršeném terénu. Návěstí ve dne 
užívané byly bíle a červeně natřené 
košíky, jež se vytahovaly na vysoké 
návěstní stožáry. Jak bydlili strážníci 

trati? Vezměme si typický strážní 
domek, nynější čp.158 v Libštátě. 
Světnička původního domku měla 
rozměry 4 x 4 m a muselo se v ní 
stěsnat 6 i 10 členů rodiny. 
Pravidelným denním jídlem byly 
brambory a oukrop. Než dosáhl 
zaměstnanec stálého postavení jako 
strážník trati, musel pracovat jako 
dělník za 60-80 kr. denně, později 
mu bylo vypláceno 480-600 K rak. 
ročně. Při šestičlenné rodině přišlo 
zhruba asi 45 K měsíčně na celou 
rodinu. Služba strážníka trati trvala 
celkem 21 hodin denně. Nelze se 
tedy divit, že tu byla živelná 
nespokojenost a ta přešla po 
bezvýsledném domáhání se 
zlepšení služebních a platových 
poměrů v roce 1905 v hlavně 1907 v 
pasivní resistenci, jejímž důsledkem 
bylo zlepšení platů. Roku 1909 byla 
dráha zestátněna. 

Liberecko-pardubická dráha byl 
podnik německý, ale značnou část 
zaměstnanců tvořili Češi. V prvních 
dobách byli i na vedoucích místech 
dráhy. Později byla vedoucí místa 
obsazována Němci a českým 
zaměstnancům se zakazovala i 
účast v českých spolcích. Z 
významných českých pracovníků 
nutno zde vzpomenout Františka 
Vochoče, úředníka libštátského 
nádraží, který patřil k 
persekvovaným vlastencům 
libštátského nádraží. Za svou 
revoluční činnost byl žalářován v 
tomto roce na Hradčanech a na 
Špilberku. J.V.Frič vděčně vzpomíná 
Vochoče ve svých pamětech. Za 
pruské okupace Liberecko-
pardubické dráhy ve válce roku 1866 
odepřel Vochoč vykonávat službu 
pro pruskou železniční správu. V 
60.letech působil v Železném Brodě. 

Ladislav Lukáš 
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Pozvánky 
S ÚRODOU NA TRH "V LIPKÁCH" 

Milí sousedé a milovníci zahrádek, úrody a také spotřeby :-), čas se přiblížil a vaše vypěstované rostliny se už jistě 
sklání pod tíhou plodů. Možná vám zůstávají na zahradách pestrobarevné přebytky a možná je již chystáte nabídnout 
na libštátském trhu "V Lipkách", který si drží svůj každoroční záměr - uspokojit pěstitele i konzumenty vytříbených chutí 
a potřeb. Těšíme se! 

Za  sousedky: Helena L. 
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